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β 4 ο  ΧΑΡΤΙ ΤΗΣ ΕΟΚ

Στη γενικότερη δυσφορία του κόσμου για 
την οικονομική κρίση που περνάμε, κύριε 
υπουργέ, ήρθε να προστεθεί ξαφνικά και το 
επίμαχο χαρτί της ΕΟΚ που δώσατε στη δη
μοσιότητα. Πρόκειται, πράγματι, για ένα 
προκαταρκτικό σημείωμα, που αφορά τα δη
μοσιονομικά μας χάλια. Και το μεγαλύτερο 
μέρος της έκθεσης αυτής αποπνέει την απο
γοήτευση της Κοινότητας. Να σας ρωτήσω, 
λοιπόν, τι έχετε εσείς να μας πείτε και ποια 
είναι, κατά την άποψή σας, η επόμενη κίνηση 
της ΕΟΚ.

Κατ' αρχήν, να πούμε δυο λόγια για τον χα
ρακτήρα αυτού του σημειώματος. Γιατί εδώ έχει 
καταντήσει να γίνεται μείζον πολιτικό θέμα 
οποιοδήποτε χαρτί κυκλοφορεί από το εξωτε
ρικό.

Η Κοινότητα έχει μια διαδικασία, που λέγε
ται πολυμερής εποπτεία. Ό λα  τα κράτη - μέλη 
υποβάλλουν, κατά τακτά χρονικά διαστήματα, 
την οικονομική πολιτική και τα μεγέθη της οικο
νομίας. Η αρμόδια διεύθυνση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής πηγαίνει στις χώρες - μέλη, τα συζη
τάει και διαπιστώνει αν η κατεύθυνση των οικο
νομιών αυτών είναι προς την οικονομική και 
νομισματική ένωση ή αν δεν είναι, λέει τι πρέπει 
να γίνει.

Σε μας πήρε λίγο πιο έντονο χαρακτήρα αυτή 
η εποπτεία, λόγω του κοινοτικού δανείου. Πρέ
πει να πω όμως ότι έντονο χαρακτήρα έχει και 
για την Ιταλία και για το Βέλγιο σε πολλές 
περιπτώσεις. Και έχει για τα δημοσιονομικά 
ελλείμματα, που παρουσιάζουν και άλλες χώρες 
της Κοινότητας.

Επί παραδείγματι, η τελευταία συνεδρίαση 
της Νομισματικής Επιτροπής, πριν από λίγες 
μέρες, αναλώθηκε όλη στην Ιταλία, η οποία έχει 
μεγάλο δημοσιονομικό πρόβλημα.

Η δική μας περίπτωση επρόκειτο να συζητη
θεί σ’ ένα πλαίσιο γενικότερης αντιμετώπισης, 
αλλά αναβάλλεται για να συζητηθεί στο τέλος 
του μηνός.

Με αυτά, θέλω να πω ότι εδώ έχουμε ένα 
εσωτερικό υπηρεσιακό σημείωμα, το οποίο εξε
τάζει αποκλειστικά το δημοσιονομικό πρόβλη
μα και τίποτε άλλο.

Και το λέω αυτό, γιατί γράφτηκε ότι αυτό το 
χαρτί που δώσαμε στη δημοσιότητα μόνοι μας, 
δεν είναι ολόκληρο, ότι υπάρχει κι άλλο και 
διάφορα τέτοια που δεν ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα.

Ό σον αφορά το ερώτημά σας, ποια θα είναι η 
επόμενη κίνηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
κοιτάχτε, αυτό το κείμενο είναι μία φάση για 
συζήτηση. Ό τα ν  γίνονται αυτές οι κοινοτικές 
αξιολογήσεις στο πλαίσιο της πολυμερούς επο- 
πτείας από τους υπαλλήλους της Κομισιόν, γ ί
νονται για να αποτελέσουν μια βάση για συζή
τηση . Και κατά κανόνα παίρνουν μία θέση πολύ 
πιο αυστηρή, δεδομένου ότι η Νομισματική 
Επιτροπή στις περιπτώσεις αυτές παίζει το ρό
λο, για όλα τα κράτη της Κοινότητας, του ελε
γκτικού οργάνου.

Είναι λογικό, όταν έρχεται ένα ελεγκτικό όρ
γανο να παίρνει μία ακραία θέση και εσύ πας 
και την αντικρούεις.

Το συγκεκριμένο κείμενο είναι ρεαλιστικό. 
Αυτά όμως που λέει, είναι θέματα που όλοι τα 
ξέρουμε και όλοι τα έχουμε συζητήσει. Δεν λέει 
τίποτε καινούργιο.

Ωστόσο, ο τρόπος με τον οποίο κατατάσσει τα 
κονδύλια και τα συμπεράσματα τα οποία βγά
ζει, είναι τέτοια, που δεν ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα.

Η^ΤΑ ΕΣΟΔΑ
Πάντως, είναι γεγονός κύριε υπουργέ, ότι οι 
κοινοτικοί άλλα περίμεναν κοι άλλα διαπι

στώνουν. Και το μήνυμα που βγαίνει από το 
κείμενο της ΕΟΚ, είναι ότι η κυβέρνηση για 
τον ένα ή τον άλλο λόγο έπεσε έξω στο 
έλλειμμα, που είναι και το πιο κρίσιμο από τα 
προβλήματά μας και που αποτελεί και την 
κύρια αιτία του πληθωρισμού. Λέει η ΕΟΚ ότι 
οι στόχοι σας για τα έσοδα, τις δαπάνες, τη 
φοροδιαφυγή και τις προσλήψεις δεν επε- 
τεύχθησαν. Πείτε μας, τι θα μας κοστίσουν 
αυτές οι αποκλίσεις και ποιοι θα κληθούν να 
πληρώσουν τις δαπανηρές υπερβάσεις;

Στο θέμα των εσόδων υπάρχουν δύο κατηγο
ρίες. Τα φορολογικά και τα μη φορολογικά. Στα 
φορολογικά πράγματα υπήρξε μια υστέρηση, 
που οφείλεται στο ότι δεν μπόρεσε η δημόσια 
υπηρεσία να ανταποκριθεί αρκετά σύντομα 
στην προσπάθεια που γίνεται στο υπουργείο 
Οικονομικών, για να διευρυνθεί η φορολογική 
βάση. Η διεύρυνση της φορολογικής βάσης εί
ναι ο ακρογωνιαίος λίθος της κυβερνητικής πο
λιτικής. Και πρέπει να πω ότι πράγματι υπάρχει 
στο θέμα αυτό μια καθυστέρηση, που οφείλεται 
σε πολύ μεγάλο βαθμό σε αντικειμενικούς λό
γους. Πρέπει όμως να πω και ότι το υπουργείο 
Οικονομικών δεν είχε, από τεχνικής πλευράς, 
καμία εξυγίανση τα τελευταία χρόνια. Και πρέ
πει τώρα να γίνουν πάρα πολλά πράγματα σε 
πάρα πολύ μικρό χρονικό διάστημα.

Κάνουμε, λοιπόν, μία πολύ σοβαρή προσπά
θεια, υπό την εποπτεία του καθηγητού Δερτού- 
ζου, να εκσυγχρονισθούν όλες οι υπηρεσίες του 
υπουργείου με κύριο στοιχείο ενδιαφέροντος τη 
μηχανογράφηση, αρχίζοντας κυρίως από τον 
ΦΠΑ και περνώντας ακολούθως στους άμεσους 
φόρους.

¡/ΔΑΠΑΝΕΣ · ΦΟΡΟΔΙΑΦΥΓΗ
Με τις δαπάνες όμως και τη φοροδιαφυγή τι 
κάνατε ως τώρα; Η ΕΟΚ λέει ότι σας ξέφυ- 
γαν οι πρώτες και πιθανόν να σας αυξήθηκε 
φέτος η δεύτερη.

Θα σας πω και γ ι' αυτά. Αλλά αυτό που 
γίνεται τώρα ως προς τα έσοδα είναι η βάση, 
δηλαδή τα στοιχεία που θα μπορούν να δ ια 
σταυρώνονται, ώστε εν συνεχεία να μπορέσουμε 
να ρίξουμε τους φορολογικούς συντελεστές, οι 
οποίοι είναι πολύ υψηλοί.

Τώρα, για το θέμα των δαπανών που ρωτήσα
τε. Οι δαπάνες δεν αυξήθηκαν. Αντίθετα, πε
ριορίστηκαν σημαντικότατα. Και αυτό είναι 
κάτι το οποίο νομίζω ότι θα πρέπει να ξεκαθα
ριστεί, γιατί μέσα στις δαπάνες το σημείωμα 
βάζει και τις δαπάνες για την εξυπηρέτηση του 
δημόσιου χρέους. Αυτή η δαπάνη όμως, μπαίνει 
ξεχωριστά, γιατί είναι ένα βάρος που δεν ανήκει 
στην τρέχουσα διαχείριση, αλλά είναι δαπάνη 
που πληρώνει η κυβέρνηση χωρίς να ευθύνεται. 
Είναι, επομένως, κωμικό να κατηγορούμεθα ότι 
δεν μειώσαμε τις δαπάνες, όταν οι δαπάνες για 
το δημόσιο χρέος είναι δαπάνες έξω από την 
καθημερινή λειτουργία και ευθύνη αυτής της 
κυβέρνησης.

Για το άλλο θέμα, της φοροδιαφυγής. Εκεί, 
πράγματι, δεν είχαμε τα αποτελέσματα που πε
ριμέναμε. Και ο λόγος είναι ότι οι εκτιμήσεις 
που κάναμε, ήταν υπερβολικά αισιόδοξες σχετι
κά με τη σύλληψη της φοροδιαφυγής. Εδώ πρέ
πει να γίνει μία μεγάλη προσπάθεια. Εδώ, άλ
λωστε, βρίσκεται και η σοβαρή προσπάθεια που 
γίνεται στο υπουργείο Οικονομικών.

¡ / α π ο κ ρ α τ ικ ο π ο ίη σ η ___________
Έ ρχομαι τώρα στα μη φορολογικά έσοδα. 

Εκεί ήταν τα έσοδα από τα κτηματικά ομόλογα. 
Και, πράγματι, τα έσοδα αυτά θα είναι πολύ 
μικρά. Ό σ ον αφορά τα έσοδα από την αποκρα-

η αύξηση 
στους 

μισθούς
5/ Σε δύο δόσεις από Ιανουάριο τα νέα τιμολόγια ΔΕΗ, OTE, Ε ΥΔΑ Π  [ ίι

Ρ ΕΑΛΙΣΤΙΚΟ βρίσκει ο 
υπουργός Εθνικής Οικο
νομίας κ. Ευθ. Χριστο

δούλου, το επίμαχο σημείωμα 
της ΕΟΚ για τη δημοσιονομι
κή κατάσταση στην Ελλάδα.

□ ΔΕΝ πιστεύει όμως ότι η 
έκθεση αυτή περιέχει τί

ποτε καινούργιο.

□ ΕΧΕΙ επίσης τη γνώμη 
ότι κάθε χαρτί από το 

εξωτερικό, που κυκλοφορεί

εδώ, γίνεται μείζον πολιτικό 
θέμα.

□ ΠΙΣΤΕΥΕΙ επίσης ότι:
★  Έχουμε υψηλή φορο

λογία στον τόπο μας και δεν 
σηκώνει να βάλουμε πρόσθετη. 
*  Έχουμε δημιουργήσει μία 
οικονομία δύο επιπέδων, με 
τους μισθωτούς και όσους πλη
ρώνουν φόρους στο ένα και με 
την παραοικονομία στο άλλο. 
★  Η αποκρατικοποίηση δεν γί
νεται κατά παραγγελία εντός 
τακτών χρονικών ορίων.

★  Δεν θα χρειασθεί παράταση 
του τριετούς σταθεροποιητι
κού προγράμματος.

★  Στο τέλος του επόμενου χρό
νου ο πληθωρισμός θα πέσει 
στο 10-12%, ενώ φέτος θα συ
γκρατηθεί στο 17%.

ΕΠΙΣΗΣ λέει ότι:
★  Οι αυξήσεις που θα δο

θούν στους υπαλλήλους και 
συνταξιούχους του Δημοσίου 
θα είναι περίπου 3+3.

★  Οι αυξήσεις στο φως, νερό, 
τηλέφωνο, εισιτήρια και άλλα 
τιμολόγια των δημοσίων επι
χειρήσεων και οργανισμών θα 
είναι αισθητά χαμηλότερες 
από τον αναμενόμενο πληθω
ρισμό και θα γίνουν σε δύο δό
σεις με αρχή τον Ιανουάριο.

□ Ο κ. Χριστοδούλου αρ- 
νείται ότι έχει διαμάχες 

με άλλους υπουργούς και δεν 
προτίθεται να αφήσει το 
υπουργείο Εθνικής Οικονο

μίας για να τοποθετηθεί στην 
Τράπεζα της Ελλάδος, όταν 
αποχωρήσει ο κ. Χαλικιάς.

Νομίζω ότι αυτό το θέμα το 
διατηρούν αυτοί που θέλουν να 
δώσουν την εικόνα ότι ο κ. Χρι
στοδούλου είναι προσωρινός 
στο υπουργείο Εθνικής Οικο
νομίας.

□ ΤΕΛΟΣ, υποστηρίζει ότι 
η οικονομική πολιτική 

της κυβέρνησης δεν έχει αποτύ- 
χει και ότι τα προσωπικά θέμα
τα είναι δευτερεύοντα.

□ ΟΛΑ αυτά και πολλά πε
ρισσότερα, προκύπτουν 

από τη συνέντευξη που έδωσε ο 
υπουργός στα «ΝΕΑ», όπου μι
λά για την έκθεση της ΕΟΚ, 
για τα έσοδα, τις δαπάνες, τη 
φοροδιαφυγή, τους φόρους, 
την αποκρατικοποίηση, το 
σταθεροποιητικό πρόγραμμα, 
τον πληθωρισμό, την εισοδη
ματική πολιτική, τις δημόσιες 
αντιπαραθέσεις των υπουργών 
και το πολιτικό κόστος της κυ
βέρνησης.

Συνέντευξη στον ΣΤΑΘΗ ΒΛΑΧΟ

τικοποίηση θα πρέπει να πω ότι εδώ τα πράγμα
τα είναι διαφορετικά. Και δεν πρέπει να έχουμε 
ψευδαισθήσεις.

Η αποκρατικοποίηση δεν γίνεται κατά πα
ραγγελία εντός τακτών χρονικών ορίων. Ό τα ν  
διαπραγματεύεσαι να μπουν μετοχές κρατικών 
επιχειρήσεων στο Χρηματιστήριο ή να μπει στη 
διεθνή χρηματαγορά μία επιχείρηση κοινής 
ωφέλειας, δεν μπορείς να προβλέψεις τα τακτά 
χρονικά όρια. Και εδώ, πράγματι, υπήρξε ένα 
σφάλμα.

Θα υπάρξουν έσοδα, διότι βρισκόμαστε ήδη 
σε μία διαδικασία. Αυτή τη στιγμή έχουν δρομο
λογηθεί οι διαδικασίες για την ΑΓΕΤ ΗΡΑ
ΚΛΗΣ. Η Morgan Stanley έχει προχωρήσει. Η 
εκτίμηση είναι ότι θα έχουμε μία σαφέστατη 
γνώση για τα έσοδα τον Δεκέμβριο. Η τελική 
υπογραφή περιμένουμε να γίνει κατά τον Φε
βρουάριο.

Το ίδιο και με την κινητή τηλεφωνία, η οποία 
έχει επίσης δρομολογηθεί και αναμένεται να 
έχουμε υπογράψει κατά τον Μάρτιο.

Το γεγονός ότι τα έσοδα αυτά θα πραγματο-

ποιηθούν τους πρώτους μήνες του επομένου 
έτους, δεν σημαίνει ότι πέσαμε έξω στις εκτιμή
σεις μας.

¡ Λ ο  ΕΛΛΕΙΜΜΑ
Ναι, αλλά η Κοινότητα εκτιμά ότι το έλλειμ
μα θα παρουσιάσει φέτος μία υπέρβαση 680 
δισ. δρχ.

Πώς αναλύεται αυτό;
Υπάρχει σε έναν από τους πίνακες που επι
συνάπτουν οι κοινοτικοί στο σημείωμά τους. 
Γράφουν: έλλειμμα κεντρικής διοίκησης, 
όπως αρχικά προϋπολογίσθηκε, 1,970 τρισ. 
δρχ. Εκτιμήσεις σημερινές του υπουργείου 
Οικονομικών 2,650 τρισ. δρχ. Απόκλιση 680 
δισ. δρχ. Αντί δηλαδή να περιορισθεί αυτή η 
δημοσιονομική σπατάλη, όπως όλοι ελπίζα
με και ζητούσαμε, βλέπουμε να έχει αυξηθεί 
κατά 30% περίπου.

Το ερώτημά μου εδώ είναι πώς αφήσατε τα 
πράγματα να ξεφύγουν τόσο πολύ, τη στιγ
μή που είχατε δεσμευθεί απέναντι και στον

ελληνικό λαό και στην ΕΟΚ ότι θα ελέγχατε 
το έλλειμμα.

Το έλλειμμα αυτό δεν είναι δημοσιονομική σπα
τάλη. Αλλά έλλειμμα που ανάγεται σε εξυπηρέτηση 
χρέους και άλλες υποχρεώσεις. Μέσα στο έλλειμμα 
αυτό μπαίνει ένα ποσό από τόκους επόμενων ετών. 
Βγάλτε επίσης την υστέρηση από τις αποκρατικο
ποιήσεις, που είναι έσοδα που θα πραγματοποιη
θούν τους πρώτους μήνες του επόμενου χρόνου. Αν 
βγουν αυτά τα δύο, θα δείτε ότι το έλλειμμα περιο
ρίζεται σε πολύ μικρότερο ποσό. Και αυτό θα είναι 
το πραγματικό έλλειμμα της διαχείρισης, που δεν 
είναι σε τέτοιο επίπεδο που να δημιουργεί ανησυ
χίες·

Β/0 Ι «ΟΡΟΙ
Δεν λέω ότι τα πράγματα είναι ρόδινα. Απενα

ντίας, είναι δύσκολα. Αλλά δεν μπορείτε να κάνετε 
τον συνδυασμό μιας πολύ αυστηρής δημοσιονομι
κής πολιτικής, όταν έχετε όλες αυτές τις ανειλημμέ
νες υποχρεώσεις από ανεργία, από συντάξεις κ.λπ. 
Και συγχρόνως να κρατήσετε και το φορολογικό

σύστημα σ' ένα επίπεδο χωρίς την επιβολή νέων 
φόρων.

Κι εδώ θέλω να υπογραμμίσω ότι η πολιτική της 
κυβέρνησης είναι ότι δεν πρέπει να υπάρξει επιβο
λή νέων φόρων. Δεν λύνονται τα προβλήματα με 
την επιβολή νέων φόρων.

Αυτό που πρέπει να κάνουμε, είναι να εισπράτ
τουμε τους φόρους που ισχύουν με καλό και αποτε
λεσματικό τρόπο. Δεν λύνεται το πρόβλημα επι
βάλλοντας περισσότερους φόρους.

Και δεν είναι λαϊκίστικη αντιμετώπιση αυτό, το 
δεν θα επιβάλλουμε νέους φόρους, αλλά η πραγμα- 
τικότης. Έχουμε υψηλή φορολογία και δεν σηκώ
νει να βάλεις πρόσθετη.

Το χειρότερο για τον κόσμο, κύριε υπουργέ, 
είναι ότι η Κοινότητα φοβάται, πως αν συνε- 
χισθεί αυτή η κατάσταση, το 1992 θα είναι 
ακόμα πιο δύσκολο και τα ελλείμματα ακόμα 
πιο μεγάλα. Και λένε μάλιστα ότι έτσι όπως 
τα κάνατε, θα χρειαστούμε ενδεχομένως να 
παρατείνουμε τη λιτότητα και πέρα από το 
1993. Πείτε μου, πόσο νομίζετε ότι μπορούν 
να αντέξουν οι μισθωτοί και οι συνταξιούχοι 
με αυξήσεις που δεν καλύπτουν ούτε το 
μισό του πληθωρισμού;

¡ / η  ΠΑΡΑΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Εδώ κοιτάξτε, το θέμα είναι απλό. Δεν είναι 
πρόβλημα της Κοινότητας. Είναι πρόβλημα δικό 
μας. Εδώ έχουμε καταφέρει, με την αύξηση της 
παραοικονομίας τα τελευταία δέκα χρόνια, να δη
μιουργήσουμε οικονομία δύο επιπέδων. Στο ένα 
είναι οι νομοταγείς μισθωτοί και άλλοι που πληρώ
νουν φόρο. Και στο άλλο η παραοικονομία που 
διαμορφώθηκε σε ένα εισοδηματικό επίπεδο πολύ 
υψηλότερο και που δημιουργεί και τα πολύ μεγάλα 
προβλήματα, όπως ο πληθωρισμός.

Το κουμπί της υποθέσεως είναι η καταπολέμηση 
της παραοικονομίας και δεν θα πάψω να το τονίζω 
αυτό. Διότι αν έχεις οικονομία δύο επιπέδων, 
όποια πολιτική και αν προσπαθείς να εφαρμόσεις 
σε έναν τομέα, και ο άλλος σου ξεφεύγει, θα έχεις 
κατ' ανάγκην μειωμένη αποτελεσματικότητα.
Γι’ αυτό επαναλαμβάνω ότι ο μόνος τρόπος να 
λυθούν τα προβλήματα, είναι η προσπάθεια που 
γίνεται στο υπουργείο Οικονομικών.

^ΛΙΤΟ ΤΗΤΑ - ΠΛΗΘΩΡΙΣΜΟΣ
Ναι, αλλά από χρόνο σε χρόνο το εισόδημα 
των εργαζομένων συρρικνώνεται όλο και πιο 
πολύ, ενώ το κόστος διαβίωσης ανεβαίνει 
συνέχεια. Πού θα πάμε; Υπάρχει ελπίδα; 
Υπάρχει προοπτική; Πότε οι εργαζόμενοι θα 
δουν άσπρη μέρα;

Το τριετές πρόγραμμα που έχει διαμορφώσει η 
κυβέρνηση, θα εκτελεσθεί στα πλαίσια που έχουμε 
πει.

Δεν νομίζω ότι θα χρειασθεί παράταση, δοθέ- 
ντος μάλιστα ότι κανονικά θα έπρεπε να έχει αρχί
σει μια διαδικασία ανάκαμψης από τώρα. Και λέω 
διαδικασία ανάκαμψης και όχι ανάκαμψη, γιατί 
δεν έχω ψευδαισθήσεις. ΓΓ αυτό, άλλωστε, έγινε 
και η προσπάθεια μείωσης των επιτοκίων χορηγή
σεων.

Δυστυχώς, το γενικό πολιτικό κλίμα και ή συνε
χής αμφισβήτηση, καθιστούν πάρα πολύ δύσκολο 
το ξεκίνημα μιας διαδικασίας για ανάκαμψη.

Θέλω να ελπίζω ότι στο τέλος του επόμενου 
χρόνου θα έχουμε τους ρυθμούς πληθωρισμού που 
λέμε, δηλαδή γύρω στο 10-12%, εκεί γύρω, όπως κι 
εφέτος θα πιάσουμε τον στόχο του 17% και ίσως 
λίγο παρακάτω.

Λέτε, κύριε Χριστοδούλου, ότι έχετε κουρα- 
σθεί να διαψεύδετε τα περί πρόσθετων μέ
τρων. Έχω όμως μία απορία. Πώς θα πετύχε- 
τε τους στόχους σας, συνεχίζοντας την ίδια 
πολιτική; Μήπως ετοιμάζετε κάποια άλλη 
συνταγή, ίσως πιο δραστική; Ας πούμε στην 
εισοδηματική πολιτική;

¡/ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΑ - ΤΙΜΟΛΟΓΙΑ
Η εισοδηματική πολιτική, σε σχέση με τον πλη

θωρισμό, θα είναι περίπου η ίδια με τη φετινή.
Οι κοινοτικοί στο σημείωμά τους λένε ότι θα 
δώσετε στους υπαλλήλους και συνταξιού
χους του Δημοσίου 3+3. Είναι ακριβές αυτό; 

Αυτό είναι μία γνώμη που υπάρχει, αλλά περί
που εκεί θα είναι. Θα είναι όμως χαμηλότερες από 
τον πληθωρισμό και οι αυξήσεις στα τιμολόγια των 
δημοσίων επιχειρήσεων. Διότι και αυτές θα είναι 
πιο χαμηλές από τις φετινές.

Εσείς ο ίδιος λέτε ότι η Κοινότητα ζητεί να 
αντιμετωπίσετε το δημοσιονομικό μας πρό
βλημα με περισσότερη αυστηρότητα. Αλλά, 
όπως εσείς πάλι ο ίδιος λέτε, η κυβέρνηση 
δεν μπορεί να υπερβεί κάποια όρια κοινωνι
κής αποδοχής. Μήπως το χαρτί αυτό της 
ΕΟΚ μάς κάνει δυσκολότερη τη ζωή, όταν 
πόμε τον Ιανουάριο ή Φεβρουάριο νά πά
ρουμε τη δεύτερη δόση του κοινοτικού δα
νείου; Υπάρχει περίπτωση να μας την αρνη- 
θούν; Και, πάντως, πόση ανάγκη την έχουμε 
αυτή τη δεύτερη δόση;

Η δεύτερη δόση έχει πάρει συμβολικό χαρακτή
ρα. Αυτά τα δάνεια δίνονται για την στήριξη του 
ισοζυγίου πληρωμών της κάθε χώρας. Εμείς, από 
πλευράς ισοζυγίου πληρωμών, δεν πάμε πολύ

άσχημα. Και από την άποψη αυτή δεν την έχουμε 
πολλή ανάγκη. Αλλά θα πρέπει να περάσουμε από 
αυτή τη διαδικασία. Δεν νομίζω ότι θα μας την 
αρνηθεί κανείς τη δεύτερη δόση. Για μένα, το μεγα
λύτερο πολιτικό κόστος θα ήταν η αποτυχία της 
οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης. Ό λα τα 
άλλα, τα επιμέρους ζητήματα, είναι δευτερεύοντα, 
όπως δευτερεύοντα είναι και τα προσωπικά θέμα
τα. Πρέπει τα πράγματα να αντιμετωπίζονται συλ
λογικά και την πολιτική της κυβέρνησης πρέπει να 
την στηρίζουν όλοι μαζί.

¡ / η  ΠΟΛΙΤΙΚΗ...
Πιστεύετε ότι έχει αποτύχει η οικονομική 
πολιτική της κυβέρνησης;

Κάθε άλλο. Νομίζω ότι όχι μόνο δεν έχει αποτύ- 
χει, αλλά έχει πετύχει απολύτως. Έχει μόνο ορι
σμένες υστερήσεις σε μερικούς τομείς, λόγω κακής 
εκτιμήσεως των δυνατοτήτων που είχαμε στην αρ
χή. Και αναφέρομαι συγκεκριμένα στο θέμα της 
είσπραξης των δημοσίων εσόδων από την μία πλευ
ρά και της πραγματοποίησης, εντός ορισμένων 
χρονικών ορίων, των μη φορολογικών εσόδων. Αυ
τά είναι τα δύο κύρια σημεία, που δημιουργούν το 
πρόβλημα. Όλη η άλλη πολιτική της κυβέρνησης, 
αν κανείς την εξετάσει καλόπιστα, πάει καλά.

¡ / τ ο  ΜΕΛΛΟΝ
Υπάρχουν όμως, κύριε υπουργέ, ερωτήματα 
που καίνε τον κόσμο αυτή τη στιγμή. Τι προ- 
τίθεται να κάνει η κυβέρνηση με τις τιμές, 
τους φόρους, το ρεύμα, το τηλέφωνο, το 
νερό, τα εισιτήρια. Πότε και πόσο θα ακριβύ
νουν πάλι;

Να σας πω αμέσως. Νέες φορολογίες, είπαμε, 
δεν θα επιβληθούν. Απλώς, η προσπάθεια διεύ
ρυνσης της φορολογικής βάσης θα είναι πιο συστη
ματική . Και εκεί είναι καί το μυστικό διαμόρφωσης 
των τιμών στην Ελλάδα. Για νερό, εισιτήρια, ρεύ
μα, τηλέφωνο κ.λπ. οι αυξήσεις θα είναι αισθητά 
χαμηλότερες από τον αναμενόμενο πληθωρισμό. 

Οι αυξήσεις αυτές στα τιμολόγια θα αρχί
σουν από τον Ιανουάριο;

Θα προσπαθήσουμε να τις κάνουμε σε δύο στά
δια και να αρχίσουν, αν είναι δυνατόν, από τον 
Ιανουάριο. Δηλαδή ένα μέρος τον Ιανουάριο και 
ένα από τον Ιούλιο.

¡ / η  ΤΡΑΠΕΖΑ
Και κάτι ακόμα που είναι πολύ επίκαιρο, κύ
ριε υπουργέ. Πώς θα μπορέσετε να ασκήσε
τε συνεπή οικονομική πολιτική με όλες αυ
τές τις ενδοκυβερνητικές διχογνωμίες για 
την τηρητέα γραμμή και τις προσωπικές δια
μάχες και τις δημόσιες αντιπαραθέσεις με
ταξύ των υπουργών;

Προσωπικά, δεν έχω καμία διαμάχη με κανέναν 
υπουργό. Αυτά που διαβάζω, για μένα είναι ανεύ
θυνα.

Είδα μάλιστα και ότι αυτό το κείμενο της ΕΟΚ 
που δώσαμε στη δημοσιότητα δεν είναι όλο και ότι 
φρόντισα, λέει, να δοθεί το μισό.

Κι ένα τελευταίο ερώτημα, κύριε Χριστο
δούλου. Θα αναλαμβάνατε την Τράπεζα Ελ
λάδος, αν σας την ανέθεταν, όταν θα αποχω
ρήσει ο κ. Χαλικιάς; Σας ερωτώ γιατί λέγεται 
ότι σας ενδιαφέρει αυτή η τοποθέτηση.

Δεν έχω αντιμετωπίσει αυτό το θέμα και ούτε 
προτίθεμαι να το αντιμετωπίσω. Ό ταν είσαι 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας, συγκεντρώνεσαι σ' 
αυτό το έργο και δεν σκέπτεσαι τίποτε άλλο. Το τι 
θα κάνω εν συνεχεία είναι άλλο θέμα.

Νομίζω ότι αυτό το θέμα της Τράπεζας Ελλάδος 
το διατηρούν πολλοί, για να δοθεί η εικόνα ότι 
είμαι εδώ προσωρινά. Εγώ όμως δεν μπορώ να 
σηκωθώ να φύγω από εδώ έτσι απλά. Και τούτο, 
γιατί αν η οικονομική πολιτική που έχουμε κατα- 
στρώσει, δεν ακολουθηθεί σωστά και με συνέπεια, 
θα έχει καταστρεπτικές επιπτώσεις στην οικο
νομία.

Η ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΕΟΚ
«Ένα απλό χαρτί7»

01 ΦΟΡΟΙ
«Ό χι άλλοι...»

ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ
«Ό ,τι κι εφέτος»

ΑΠΟΚΡΑΤΙΚΟΠΟΙΗΣΗ
«Λεν έχω ψευδαισθήσεις»

0  ΠΛΗΘΩΡΙΣΜΟΣ
«Δύσκολο ξεκίνημα

ΤΟ ΕΛΛΕΙΜΜΑ
«Φταίνε οι τόκοι»


